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نابسامانشدهاست؟
در گذشته هاي نه چندان دور اگر مثلًا 40 
خواننده فعاليت موسيقايي داشتند همه 
آنها واقعاً خواننده به معناي واقعي كلمه 
بودند كه موس��يقي را از پايه و به صورت 
اصولي آموزش ديده بودن��د. اما الان يك 
جوان تشنه شهرت و چهره شدن مي آيد 
و اصطلاحاً خواننده مي ش��ود و هيچ چيز 
ديگري برايش مهم نيست نهايتاً با خريد 
يك ماشين يا خانه اشباع مي شود و مي رود 
اما اين وسط اصلًا برايشان مهم نيست كه 
چه بلايي بر سر موسيقي و مردم مي آيد! 
كسي هم نيست تا به اين قضايا رسيدگي 
كند چراكه اف��راد داراي مس��ئوليت آن 
انتفاع مالي يا درصدي كه بايد به آنها برسد 
را مي گيرند و س��كوت مي كنند. واقعيت 
اين است كه چنين فضايي فقط و فقط به 
سود دلال هاست. مثلًا دلال مي آيد و يك 
قرارداد كاري با نس��بت ۹0 درصد به ۱0 
درصد يا ۹۵ درصد به ۵ درصد با خواننده 
مي بندد و ش��ش م��اه تا يك س��ال از آن 
خواننده بهره برداري كافي را مي كند حتي 
برايش مجوز اجراي كنس��رت مي گيرد و 

پول هاي خوبي هم درمي آورند. 
آيانمونهقابلذك�ريدرذهن

داريد؟
بله! همين الان يك خواننده اي هست كه 
نمي خواهم اس��مش را بياورم چون همه 
او را مي شناس��ند. بعد از اينكه قراردادش 
با يك دلال موس��يقي به پايان رسيد، به 
او اعلام شد از اس��م هنري كه براي تبليغ 
كنسرت هايش استفاده مي شده حق ندارد 
در جاي ديگري بهره ببرد. ببينيد چنين 
مسئله اي به وضوح نشان مي دهد كه طبق 
اين قراردادهاي استعماري خواننده اي كه 
در يك بازه زماني چندين ماهه كنسرت 
اجرا مي كرده هيچ گونه حق فعاليت خارج 
از لواي آن تهيه كننده ي��ا همان مافياي 
موسيقي ندارد. در واقع دلال ها به دنبال 
خواننده هاي جوان و تشنه شهرت و ثروتي 
مي گردند كه حداقل چند فاكتور را داشته 
باشند؛ يكي اينكه خواننده مورد نظر بايد 
از نظر تيپ و چهره داراي جذابيت ظاهري 
باشد، ديگر اينكه استايل مناسبي داشته 
و در كن��ار اينها حالا يك ت��ه صدايي هم 
داشته باش��د. واقعيت اين است كه تنها 
مصاديق چنين رفتارهايي با انسان ها فقط 
در زمان رواج برده داري و اس��تثمار افراد 
قابل احصاست. اما سؤال اصلي اين است 
كه چطور امروزه و بيخ گوش مس��ئولان 

عده اي تحت لواي تهيه كننده موس��يقي 
هم خواننده و هم موس��يقي و هم سليقه 
شنيداري مردم را نه تنها به گروگان گرفته 
بلكه براي انتفاع شخصي شان همه قوانين و 
شئون انساني را زير پا گذاشته اند اما كسي 
صداي��ش در نمي آي��د؟ الان كار به جايي 
رسيده كه برخي  ش��بكه هاي ماهواره اي 
آن س��وي آبي هم دس��ت به تمس��خر و 
اس��تهزاي لحن برخي خوانندگان مطرح 
امروز در موسيقي پاپ كشورمان مي زنند 
و اين مس��ئله به يك��ي از آيتم هاي ثابت 

برنامه هايشان شده است. 
بهنظرتانعلتچنينپسرفت
آزاردهندهايدرعرصهموسيقي

چيست؟
شما الان به فضاي موسيقي نگاه كنيد حتماً 
با نام هاي تازه اي روبه رو مي شويد كه تا چند 
وقت پيش اسم و اثري از آنها نبود. نكته قابل 
توجه اين است كه مثلًا در ماه هاي گذشته 
اسم افرادي به عنوان خواننده در هر جايي 
ديده مي شد كه امروز ديگر اصلاً حتي اسمي 
از آنها برده نمي شود و به نوعي خواننده فصلي 
هس��تند. اين دقيقاً همان لابي يا مافيايي 
است كه با بستن قراردادهاي استعماري و 
يكطرفه مدتي را با برند كردن يك خواننده 
مشغول خالي كردن جيب مخاطب دوستدار 
موسيقي و كسب ثروت هاي هنگفت از جيب 
مردم سرگرم مي شوند و بعد از مدتي ديگر 
خبري از آن شخص خواننده نيست و چهره 
جديدتري برجسته مي شود و اين قصه در 
حال تكرار مداوم است و كسي هم به روي 

خودش نمي آورد. 
گسترهاينتخلفاتدرچهحوزهاي

ازموسيقيبيشتراست؟
متأس��فانه اين فضاي كلي موسيقايي به 
خصوص در عرصه موسيقي پاپ كشورمان 

اس��ت. ما در كش��ورمان اس��تعداد هاي 
بس��يار زيادي داريم كه ب��ه دليل برخي 
تنگ نظري ها يا عدم حمايت از آنها عقب 
رانده مي شوند. نكته اصلي و مهم اين است 
كه نظارت بر همه عرصه هاي موسيقي از 
توليد و ساخت گرفته تا انتشار و. . . به شكل 
قوي صورت نمي گيرد و چنين رويكردي 
زمينه ساز جولان دلال ها مي شود. البته 
واضح است كه اين مسئله نه تنها در حوزه 
موسيقي بلكه در هر جايي كه قرار باشد 
خدمتي يا هنري ارائه ش��ود، اما نظارت 
كافي نباشد، شروع به نشو و نما مي كند. 
متأسفانه در حوزه دادن مجوز به آثار هم 
اعمال سلايق شخصي و رانتي و انتفاعي 
نيز حاكم است. مثلًا اگر من بخواهم اثري 
را راهي ب��ازار كنم مي گوين��د بايد طبق 
قوانين از ارائه و پخش آن در ش��بكه هاي 
ماهواره اي خودداري كنيد. ما هم با احترام 
به قوانين چنين كاري را انجام نمي دهيم و 
صرفاً به دليل انتشار يك آهنگ در كانال 
تلگرامي ما را ممنوع ال��كار مي كنند. اما 
مراعات چنين مناسبات قانوني در طرف 
مقابل كه دلال ها و كارچاق كن هاي فضاي 
موس��يقي حضور دارند، ديده نمي شود. 
مثلًا همين الان ش��اهد پخش آثار اغلب 
خواننده هايي كه نامشان امروز در كشور 
بر سر زبان هاست در شبكه هايي مثل پي 
ام سي، راديو جوان و. . . هستند كه اتفاقاً 
جزو خطوط قرمز و خلاف قانون فعاليت 

موسيقايي كشور هستند. 
پستكليفاينهمهقوانينومقررات

درحوزهموسيقيچهميشود؟
 طبق قان��ون خواننده اي ك��ه آثارش از 
ش��بكه هاي ماهواره اي مورد نظر ارشاد 
پخش ش��ود بايس��تي ممنوع الكار شود 
در حال��ي كه اي��ن اتف��اق صرف��اً براي 
خواننده هايي است كه در پازل دلالان و 
كارچاق كن هاي موس��يقايي كشور بازي 
نمي كنند، وگرنه چرا ارشاد هيچ واكنشي 
نس��بت به اين قانون ش��كني هاي واضح 
ندارد؟! علت��ش هم��ان تهيه كنندگاني 
هس��تند كه به آنها مافياي موسيقي در 
حوزه پاپ ، رپ و. . . مي گويند و متأسفانه 
اين بخ��ش مهم��ي از واقعي��ت فضاي 
خوانندگي و موسيقايي كشورمان است! 
روزگاري نه چندان دور آثار خوانندگان 

موسيقي ما را كشورهاي منطقه از عرب 
و غيرعرب بازخواني)كاور( مي كردند اما 
الان اوضاع موسيقي اينقدر بي  در و پيكر 
ش��ده كه يك خواننده با كاور كردن يك 
آهنگ عربي گُل مي كند ك��ه اين اتفاق 
براي موسيقي كش��وري مثل ايران با آن 
همه قدمت و ريش��ه تاريخي قطعاً آفت 
بزرگي است كه جاي تأسف دارد. طبيعي 
است عامه مردم كه تخصص موسيقايي 
ندارند از اين مسائل باخبر نباشند ولي اين 
فاجعه براي اهالي موس��يقي و مسئولان 
قابل تشخيص است. باور كنيد بسياري از 
خوانندگان متخصص و كاربلد خانه نشين 
شده اند و كار موسيقي از »بيداد« به داد و 

هوار و ريتم و تيك رسيده است. 
آيااي�نمعضلاتب�هبخشهاي
ديگريك�هبهنوعيباموس�يقي
ارتباطهمدارد،رخنهكردهاست؟

شما الان تلويزيون را ببينيد آنها هم صرفاً 
به افرادي ميدان مي دهند كه در گستره 
خودشان باش��ند. يعني اگر تيتراژي قرار 
باشد خوانده شود، پولي اس��ت. در واقع 
كسي بايد پول داشته باشد تا برود تيتراژ 
را بخرد و بعد آن را بخواند تا مطرح شود! 
اين هم وضعيت موسيقي ما در تلويزيون 
اس��ت. اگر قرار باش��د خواننده اي براي 
اجراي يك پلي بك به يكي از شبكه هاي 
مختلف تلويزيون برود بايد حتماً پولش را 
پرداخت كند و اي��ن اتفاق به يك معضل 
بزرگ��ي تبديل ش��ده اس��ت. وقتي يك 
خواننده با شناس��نامه كاري و حرفه اي 
قابل اعتنا مي خواهد در تلويزيون اجرايي 
داش��ته باش��د به او مي گويند كه تو بايد 
جزو خوانندگان س��ازمان باشي و حتماً 
متن ترانه را ه��م از خودمان بايد بگيري 
تا بتواني اجرا بروي! خب اين يعني چي؟ 
دقيقاً منظورشان اين است كه شما بايد با 
تهيه كنندگاني كه اجرا فروشي و تيتراژ 
فروشي مي كنند و لابي هاي موسيقي در 

دستشان است، مرتبط باشي!
آيادررابطهبانحوهگرفتنپول
ازخوانندههاي�يكهمايلنددر
تلويزيوناجرابروندهمنمونه

قابلذكريدرذهنداريد؟
ببينيد! مثلاً دوستاني كه ما را مي شناسند 
مي گويند يك برنامه اي در فلان ش��بكه 

هس��ت ك��ه تهيه كنن��ده آن گفت��ه اگر 
مي خواهيد در آن اجراي موسيقي داشته 
باش��يد بايد به طور مثال 3 تا ۵ ميليون 
تومان پرداخت كني��د. اين پول ها هم به 
رابط و لابي آنها كه براي مذاكره بر س��ر 
قيمت مي آيند پرداخت مي شود و قطعاً 
آنها هم به طريقي مبالغ را به تهيه كننده 
آن برنامه خاص مي رساند. براي خواندن 
تيتراژها هم همين بحث صادق است. من 
شنيده ام برخي افراد مي گويند كه براي 
خواندن تيتراژ برخي برنامه ها و سريال ها 
مثلًا ۷0 ميليون ي��ا 30 ميليون تومان از 
آنها درخواس��ت پول كرده اند! مثلًا خود 
بنده براي خواندن تيتراژ يك سريال كه 
بعد از مدت ها وقفه قرار بود در ايام نوروز 
پخش ش��ود در حدود ۱۵ ميليون تومان 
پرداخت كرده ام اما بعد از گذشت ماه ها از 
اين اتفاق نه سرنوشت سريال معلوم است 

و نه ما مي توانيم ادعايي داشته باشيم! 
آياواقعاًمس�ئولانمربوطهاز

چنيناتفاقاتيبيخبرند؟
متأس��فانه  آش اينقدر ش��ور ش��ده كه 
خوانندگان مجالس عروسي و مهماني ها 
هم ج��زو خوانن��دگان محب��وب برخي 
تهيه كنندگان تلويزيوني شده اند. معلوم 
نيس��ت چه كس��ي بايد به چنين اوضاع 
بلبشويي س��ر و س��امان بدهد؟! آيا واقعاً 
مسئولان واحد موسيقي صدا و سيما هيچ 
نظارتي بر موسيقي و محتواي ترانه هاي 
پخش شده از تلويزيون ندارند و اگر دارند 
براي چني��ن اتفاق��ات غيرحرفه اي چه 
توجيهي دارن��د؟! با توجه ب��ه تجربيات 
ش��خصي ام مي گويم ك��ه اي��ن مافياي 
موسيقي به شكلي نيست كه يك مسئولي 
يا مديري مدعي ش��ود اي��ن مافيا پنهان 
است و نمي تواند با آن برخورد كند بلكه 
اينقدر واضح و روشن است كه تأييد كردن 

آن از تكذيبش آبرومندانه تر است. 
اينمسائلتنهابهحوزهبرگزاري
كنسرتواجرايتيتراژمحدود
اس�تيااينك�هفك�رميكنيد
بخشهايديگ�رراني�زآلوده

كردهاست؟
 الان معضل كارهاي ضعيف و غير حرفه اي 
پايش به مهدهاي كودك  هم باز شده است. 
كودك ام��روز در مهدها با موس��يقي هاي 
فاجعه بار آشنا ش��ده و بزرگ مي شود. خب 
معلوم اس��ت كه اين كودك چ��ه بلايي بر 
س��رش مي آيد! ما نمي توانيم از نسلي كه با 
موسيقي ضعيف و غيراصولي در كنار محتواي 
نازل و گاه سخيفي مثل برخي به اصطلاح 
ترانه هايي كه مد ش��ده توقع داشته باشيم 
كه در بزرگسالي كمترين تعلق خاطري به 

فرهنگ و هنر كشورش داشته باشد. 
راهكارشمابراياصلاحاوضاع

كنونيچيست؟
اينجا نق��ش ص��دا و س��يما و آموزش و 
پرورش در تولي��د و حمايت از آثار خوب 
موسيقايي و خواننده هايي كه نزد اساتيد 
موس��يقي ايراني آموزش ديده اند بسيار 
حياتي و كليدي است. چه اينكه اگر قرار 
باشد در بر همين پاشنه بچرخد قطعاً در 
آينده چيزي به عنوان موس��يقي فاخر و 
اصيل ايراني بر جا نمي ماند كه حتي بشود 
از آن به عنوان سنجه آثار موسيقايي روز 
بهره برد چه برسد به اينكه حتي ما توقع 
داشته باشيم توليد محتوايي بر اساس آن 

بتواند شكل بگيرد!
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محمدصادقي
كشميرمنطقهاياستراتژيكميانهندوستانوپاكستان
اس�تكهاززماناس�تقلالدوكش�ور،محلدرگيريهاي
خونينيبودهاست.مسلمانانكشميريسالهاستبراي
حقوقانسانيخوددرحالمبارزههستند،ولياينمبارزهبه
دليلنفوذدولتهندكمتردررسانههايجهانيبازتابداشته
است.شاهانابات،خبرنگارپرستيويدركشميرازابتداي
تحولاتاخيردرماجرايكشميرنقشفعاليدراطلاعرساني
درب�ارهموضوع�اتورخدادهاياي�نمنطقهايف�اكردهو
گزارشهايشموردتوجهمردمكشميرقرارگرفتهاست.وي
درگفتوگوبا»جوان«دربارهنقشرسانههايايرانيدرانتشار
اخباركشميرواعتمادمردممنطقهبهاينرسانههاميگويد.
شاهانا بات اين ش��بكه  را همتراز با رس��انه هاي بين المللي 
توصيف و عنوان كرد: براي من كار در شبكه بين المللي پرس 
تي وي كه بدون تعصب و جهت گيري ب��ه رويدادها به ويژه 
رويدادهاي مربوط به جنگ ها و درگيري ها در كش��ورهاي 

مختلف مي پ��ردازد، افتخار بزرگي اس��ت. من هم��واره به 
دنبال كار در شبكه اي بودم كه بتواند تحولات گزارش نشده 
كشورهاي مس��لمان در س��اير رس��انه ها را بازتاب دهد كه 
خوشبختانه پرس تي وي در اين زمينه بسيار موفق عمل كرده 

و به نظر من، اين ويژگي بارز شبكه پرس تي وي است. 
بات پرس تي وي را پاسخ تمام سؤالاتي دانست كه رسانه هاي 
غربي از پرداختن به آن عاجزند و افزود: شبكه ها و به طور كل، 
رسانه هاي وابسته به غرب، با ايجاد يك هژموني رسانه اي در 
جهان در تلاشند بر جهان مسلط شوند. آنها متعصبانه، تحولات 
جهاني را منعكس و تلاش مي كنند ت��ا همواره نفع خود را در 
اولويت قرار دهند.  شاهانا بات ادامه داد: پرس تي وي اما توانست 
اين خلأ را پر كند و در فضايي كه جاي خالي يك رسانه قدرتمند 
براي انعكاس رويدادهاي جامعه مسلمانان احساس مي شد، 
به ميدان آمد و توانس��ت روايتي متفاوت را ب��ه جهانيان ارائه 
دهد. پرس تي وي توانست اعضاي رسانه اي خود را از فعالان 
اين عرصه در سراسر جهان تشكيل دهد و اين موضوع سبب 
مي شود تا شاهد توليد محتوايي غني و با قدرت تأثيرگذاري 
بيشتر بر مخاطبان باشيم.  خبرنگار پرس تي وي در كشمير 
در خصوص ميزان اثرگذاري پوشش رسانه اي پرس تي وي از 
تحولات اين منطقه عنوان كرد: متأسفانه شاهديم كه رويدادها 
و درگيري هاي منطقه كش��مير، به ندرت توسط رسانه هاي 
بين المللي غربي پوشش داده مي شود كه به نظرم، اين مسئله 
بي ارتباط با روابط سياسي و اقتصادي كشورهاي غربي با هند 
نيست. اما در اين ميان، شبكه پرس تي وي توانست با انعكاس 
واقعيت هاي كشمير، به رسانه اي قابل احترام براي طرفداران 

حقيقت و همينطور مردم كشمير تبديل شود.

معصومهطاهري
 چند سالي است كه رس��انه ملي در ماه هاي محرم و صفر با 
سريال مختارنامه عجين شده است؛ موضوعي كه در فضاي 
مجازي و برخي نوش��ته ها هم بعضاً طعنه آميز بوده اس��ت. 
البته اين ماجرا با يك توييت كوتاه در فضاي مجازي به طنز 
شروع ش��د و پس از آن طنزهاي مختلفي به شكل انتقادي 
درباره پخش مكرر مختارنامه از تلويزيون دست به دست شد 
اما در نگاهي اجمالي به بازپخش هاي س��الانه اين مجموعه 
تاريخي چند نكته قابل طرح است؛ اول اينكه مختارنامه به 
قدري خوش س��اخت و حرفه اي توليد شده كه هنوز پس از 
گذشت چند س��ال براي مخاطب ملال آور و خسته كننده 
نيس��ت. خصوصاً ديالوگ هايش كه از همان پخش ابتدايي 
زبانزد خاص و عام در فضاي مجازي و حقيقي بود. اينچنين 
مشخصه اي يعني تازگي و تأثيرگذاري با وجود بازپخش مكرر 
را در مورد مجموعه يوسف پيامبر ساخته مرحوم سلحشور 
هم ش��اهد بوديم. قدرت و جذابيتي كه اولي از عبرت هاي 

تاريخي و دومي از دل قرآن برخاسته است. 
ج��دا از اي��ن همانطور ك��ه ش��اهنامه خواني هر س��ال در 
خانواده هاي سنتي برپا مي ش��د و هنوز هم با وجود گذشت 
س��ال هاي زياد تازگي دارد، در حوزه تاريخ و عبرت هاي آن 
نيز مختارنامه اثر ممتازي محسوب مي شود. حقايق تاريخي 
كه به دليل عدم مطالعه تاريخ و عبرت نگرفتن از آنها هر بار 
به ش��كلي در جامعه ظهور و بروز مي كنند به طوري كه در 
س��ال هاي اخير با برخي مصاديق آن در كشورمان دست و 

پنجه نرم كرديم. 
ميرباقري اين مجموعه بزرگ تاريخي را از س��ال 82 شروع 
كرد و از آن زمان تا كنون مختارنامه گاهي به مقياسي براي 
سنجش عبرت هاي تاريخي تبديل شده است؛ عبرت هايي 

كه اميدواريم همه ما در ه��ر موقعيت و جايگاه هيچ وقت از 
جلوي چشمانمان محو نشوند و از ياد نبريم تا خودمان عبرت 
تاريخي آيندگان نشويم. مختارنامه از آن دست سريال هاي 
ارزشمند و تأثيرگذاري است كه صريح و بدون پرده پوشي به 
همه ما مي گويد بايد مطيع امر فرمانده باشيم و به او اعتماد 

كنيم تا دشمن بر ما غالب و مسلط نگردد. 
اما از ديگر بركات اين مجموعه، برد و پوش��ش فرهنگي آن 
اس��ت كه به خصوص در طول راهپيمايي اربعين از س��وي 
همكيش��ان عراقي مي توان به آن پي برد. مختارنامه با برد 
فرهنگي خود در زمينه س��ازي اتحاد م��ردم دو ملت نقش 
خوبي داشته است. مختار فردي عرب در بلاد عراق بود و همه 
اتفاقات آن زمان هم در ش��هرهاي مهم اين كشور رخ داده 
بود اما مختارنامه را فردي ايراني س��اخت كه در كنار مردم 
عرب زبان، ايرانيان را هم در قيام و مب��ارزه با ظالمان كربلا 
به خوبي نش��ان داده است. بازيگران اين س��ريال در همان 
سال هاي پخش بارها به كربلا دعوت شدند و در خاطراتشان 
به علاقه شديد مردم عراق به اين سريال و بازيگرانش اشاره 
كردند كه جالب تري��ن آن مربوط به رض��ا رويگري، بازيگر 
كيسان بني عمره است. او كه در س��ريال نماينده ايرانيان 
و منتقد موضوع تفرقه افكنانه عرب و عجم كردن اس��ت به 
خوبي نمادهاي مل��ي ايراني��ان را در مختارنامه به نمايش 

گذاشته است. 
پس نتيجه مي گيريم برخي تكرارها با محتواي عميق تاريخي 
كه به زيبايي ارائه ش��ده اند نه تنها كسالت بار نيستند، بلكه 
حتي هر بار با بازپخش خود مخاط��ب را به وجد مي آورند و 
جذابيت دارند. در اين ميان گله اي كه از مسئولان صداوسيما 
داريم آن اس��ت كه چرا وقفه اي ۱0 س��اله ب��راي توليدات 
كارگردانان توانايي مانند ميرباقري و مرحوم سلحشور ايجاد 
شد. آنها كه برد كاري شان فيلم هاي هاليوود را به محاق برده 
است و بر كسي هم پوشيده نيس��ت چرا بايد با فاصله هاي 
سنگين آثارشان ساخته شود مانند سريال حضرت موسي 
كه پس از مرحوم سلحشور كار س��اخت آن به عهده جمال 
شورجه افتاده است و سال هاست انتظار ساخت اين مجموعه 
قرآني عبرت آموز را داريم؛ هر چند ب��راي چنين توليداتي 
بودجه و هزينه بالايي نياز است اما وقتي تأثيرات بلند مدت 
فرهنگي اينگونه توليدات را در س��طح ملي و فراملي رصد 
مي كنيم متوجه مي شويم كه هزينه كردن در اين امور بسيار 

لازم و ضروري است كه نبايد از كنار آن ساده عبور كرد. 

روزگار »شور« دستگاه موسيقي به داد و بيداد رسيده است
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مختارنامه پس از سال ها همچنان تازگي دارد


